

HB-Referat | marts 2024



FDF
FRIVILLIGT
DRENGE- OG PIGE-
FORBUND

Møde for: FDFs Hovedbestyrelse (HB)

Mødedato: 15.-17. marts 2024

Sted: Silkeborg Højskole

Deltagere: HB:

Anna Korsgaard Berg (AKB), Christian Skovsgaard Bjerre (CSB), Dorte Fog (DF), Emil Gaarde (EG), Kim Koch Rasmussen (KKR), Lene Thanild Schøler (LTS), Lise Aslak Jensen (LAJ), Martin Bo Hermansen (MBH), og Søren Falkesgaard Rejkjær (SFR)

Ledergruppe:

Anna Buur Vistesens (ABV), Jakob Harbo Kastrup (JHK), Peter Jeppesen (PJ – deltager fredag aften) og Stefan Buntzen-Christensen (SB)

Ansatte:

Emma Thoftgaard Nielsen (ET) og Julie Søndergaard (JS)

Afbud: Sofie Larsen (SL) og Morten Gehrt Schmidt (MGS)

Gæster: Landsdelsledelserne

Andagt: Dorte Fog (Søndag morgen)

Hilsen på leder-til-leder efter mødet

Emil Gaarde

Referent: Emma Thoftgaard Nielsen og Julie Søndergaard

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
0 Velkomst og sang		10	DF	
DF bød velkommen.				
1.0 Protokol				
1.1 Fastsættelse af dagsorden	B	5	JHK	
Eventuel optagelse af ekstra punkter.				
lab.				
1.2 Årshjul	O	5	JHK	x
Se opdateret udgave i SharePoint.				

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
lab.				
1.3 Siden Sidst	O	15	JHK	
Orientering om de væsentligste sager, der har fyldt i FDF siden seneste HB møde.				

JHK præsenterede følgende punkter:

- Status på kurserne
- 101 på Vork, 281 på SKS
- 94 på KursusPlus
- 160 på KE
- 21 på KursusStart
- 657 total på kursus.
- Det er det største deltagerantal på påskekurser siden pandemien.
- Der har også været afviklet to lidt mindre KursusStart-kurser i vinterferien med hhv. 20 og 27 deltagere
- Invitationen til online Lederkursus den 20. april er ude nu.
- Tilmelding til Væbnermesterskabet er åbent.
- Der har været 3 Landsdelsmøder i landsdel 8, 2 og 5, med helt eller delvist nyvalg.
- Det har været afviklet visionssamling om nyt Limbjerg i februar med 27 deltagere, heraf 21 FDFere. Der var oplæg fra Jes Uhre Rahbek, der er legeforsker.
- Den 11. april er der kreativ workshop omkring Limbjerg på Sletten med 100-200 deltagere. Det vil være formålstjenligt, hvis HB også kan deltage.
- To FDFere er blevet valgt til InitiativStøtteudvalget og internationalt udvalg i DUF.
- Den nye organisering af samrådet kører med tre arbejdsgrupper. Der er dialog med en mere ift. arbejdsgruppen for lokale samråd.
- Der har været dialog om Seniorfestival, som sandsynligvis ikke bliver i år. Men gerne i 2025 og 2026.
- Udlån fra Julsøfonden fortsætter, da vi er forpligtet til det. Vi ser også på det frem mod et kommende møde.
- Der er kommet nye logovarer i EventyrSport: en totebag, stålkop og Nalgene-drikkeflasker.
- March og lejr er på hylderne i dag, og der gives mængderabat til kredse, der køber mere end 25 stk.
- Landslotteriet åbnede også for bestilling af lodsedler i dag.
- Der er generalforsamling i Friluftsrådet 20. april, hvis HB ønsker at deltage er man velkommen til det. Fra HB ønsker MBH at deltage.
- Vi har fået svar fra By-, land og kirkeministeren på vores julehilsen. Han vil gerne mødes med os og høre mere om vores arbejde.
- FU har besluttet at bakke op om, at generalsekretæren stiller op til forretningsudvalget i FKOF, der varetager de folkekirkelige organisationers repræsentation ift. kirkeminister og alle de folkekirkelige organisationer. KFUM-Spejderne har netop meldt sig ind.
- Erik Rasmussen har meddelt at han ønsker, at vi finder en anden til at deltage i Danmarks Samfundets årsmøder. De skifter i øvrigt navn til Dannebrog-Samfundet.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<ul style="list-style-type: none"> - 55Nord-ejendommen i Taulov har skiftet mægler. - Der er et par jobopslag ude nu på en student eller deltidsansat til rengøring på Rysensteen og en foreningsudvikler med økonomisk tæft til nationalt team. - Der kommer en nyhed om, at GEÅ-ordningen nedlægges, ud i tide til påskekurserne. - Naturarbejdsgruppen søger medlemmer, som I kan se på Facebook-gruppen Leder til leder. - Der er årsmøde i Folkekirkens Nødhjælp med forudgående partnerskabsmøde den 19. og 20. april. HB inviteres også til at deltage. 				
1.4 Status fra HBs Arbejdsgrupper og Kontaktpersoner for Arena Mulighed for orienteringer: <ul style="list-style-type: none"> - Udviklingsmål - Arena - Landsdele - Medlemsservice - Samrådet 	0	15	HB	

Følgende blev præsenteret:

- Kredsstart: Har fået en stand til årsmøde hos Landsforeningen af menighedsråd.
- LD2: På seneste møde var der fokus på uddannelse for voksne, og hvordan dette arbejde kan styrkes.
- LD7: På seneste møde var der en drøftelse om lederuddannelse for ledere over 25 og hvilke tilbud, der er til den aldersgruppe både i landsdel 7 og i forbundet.
- Bibelselskabet: AKB deltager d. 31. maj i workshop om en ny oversættelse af biblen.
- Friluftsrådet: Der arbejdes på at opdatere friluftsrådets vedtægter.

2.0 HB Dagsorden				
2.01 Status på omorganiseringen HB modtager en orientering om status på omorganiseringen og udviklingen af nye tilgange til frivilligunderstøttelse og kredsudvikling fra FDFs ansatte.	0	20	LG	x

JHK indledte punktet. Herefter præsenterede SB og ABV oversigter over understøttelse for nationalt team og lokalt team.

Ingen kommentarer til teamet for nationalt engagement.

Kommentarer til teamet for lokalt engagement:

- Der blev stillet spørgsmål til, hvordan teamet vil sørge for at have viden om alle kredse, nu hvor den ansatte ikke på samme måde arbejder lokalt. Der blev svaret, at teamet vil forsøge at gennemgå alle kredse to gange årligt, men hvis en kreds ikke selv henvender sig eller deltager steder, hvor foreningsudviklerne er til stede, er det ikke fremover sikkert, at vi er opmærksomme på deres status

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<ul style="list-style-type: none"> - Der blev stillet spørgsmål til, hvordan de halvårslige kreds gennemgange, kaldet kredskonference, i teamet fungerer. Her blev der svaret, at ønsket med kredskonferencen er at danne et overblik over kredse, og man derfra kan handle på eventuelle udfordringer relativt kort tid efter afholdt konference. Der bliver arbejdet på at lave udvælgelsesparametre i forhold til, hvordan man aktivt tager kontakt til kredse. - Det blev noteret, at det skal overvejes, at der skal kommunikeres tydeligt ud, hvordan netværksmøderne kommer til at foregå fremadrettet. Tidligere har der været et fokus på, at forbundssekretærene skulle så tæt på kredsene som muligt. Mange initiativer skal i stedet være på netværksniveau, så flere får glæde af det. 				

Beslutning: HB tog orienteringen til efterretning.

2.02	Kort orientering om landsdelsledelserne program	O	10	ABV	x
	HB modtager en orientering om hvad HB skal mødes med landsdelsledelserne om.				

ABV indledte punktet og lavede et par nedslag i programmet for weekenden. Herefter præsenterede SB Arena-programmet.

Kommentarer:

- Der blev rejst en opmærksomhed på, at når HB er i grupper med landsdelsledelserne søndag, skal vi huske dem på vores strategi.
- Det blev noteret, at HBs rolle er at lytte til landsdelsledelsernes input, hvorefter HB har sin egen diskussion.
- Der blev stillet spørgsmål til en mulig vedtægtsændring angående, at ungdomsrepræsentanter skal sidde i landsdelsledelsen på lige vilkår, som de medlemmer, der er valgt på landsmødet. Her blev der svaret, at der i landsdel 4 har været en drøftelse, men at forslaget desværre ser ud til at være uforeneligt med DUFs krav om demokratisk repræsentation. Det anerkendes, at landsdelene ønsker er at skabe en øget ungeinddragelse.
- Der blev stillet spørgsmål til arenaudvalgenes deltagelse på landslejren. Alle udvalg skal informeres om og klædes på til at påtage sig opgaven og forholde sig til i hvilket omfang, de skal deltage.

Beslutning: HB tog orienteringen til efterretning.

2.03	Status på hovedkontorprojektet	D	15	JHK/PJ/SB	
	HB modtager en kort status fra arbejdet i finansieringsarbejdsgruppen og byggeudvalget.				

PJ indledte punktet og gav en kort status.

Særligt her fokus på områder, som byggeudvalget har drøftet på deres møder. Udvalget forespurgte FU om muligheden for at bruge midler på en forundersøgelse. De fik nej indtil der er taget endelig stilling til finansieringen. Udvalget håber at kunne præsentere et byggeprogram på HB-mødet i september, og at byggeriet kan starte i foråret 2025. Udvalget håber, at der kommer et stærkere bånd mellem udvalget og landsforbundet.

Derudover præsenterede PJ et par punkter fra finansieringsarbejdsgruppen. Til HB-mødet i maj vil der komme et beslutningsforslag om finansieringscasen fra arbejdsgruppen.

Kommentarer:

- Der er interesse fra andre organisationer for at leje sig ind.
- Opfordring til, at HB-medlemmer overvejer, om de kunne have lyst til at indgå aktivt i byggeudvalget, da det er vigtigt med en tæt kobling til HB.

Beslutning: Tog orienteringen til efterretning.

2.04	Medlemstal 2023	O/D	20	JHK	x
<p>HB modtager medlemstallet for 2023 til orientering, godkender offentliggørelse af kredsens medlemstal og drøfter kommunikation og handlinger på baggrund af medlemstallet.</p>					

JHK indledte punktet. Her er fokus på, at medlemstallet er faldet, og vi skal gøre noget for at ændre udviklingen.

Kommentarer om foreslåede mulige indsatser:

- Der blev stillet spørgsmål til, hvorfor det er netop nu, HB skal komme med input til indsatser. Her blev der svaret, at det skal være muligt at gøre mere, hvis det er hvad HB ønsker. LG oplever, at faldet i medlemmer er større end forventet, og fandt det derfor relevant at bringe konkrete indsatser på bordet.
- Der blev rejst en opmærksomhed på, at vi på to år har mistet 10 % af vores medlemmer, hvilket kunne være spændende at se, om vi kan gøre noget for at ændre ved.
- Der blev stillet spørgsmål til de 2000 medlemmer under 30, der ikke selv betaler eller som slet ikke bliver opkrævet et kontingent, hvad skyldes det? Her blev svaret, at det er kredsene, der selv beslutter, hvordan de opkræver kontingent.
- Det blev noteret, at der er brug for viden om, hvorfor vi mister medlemmer. Herunder hvordan kredsene arbejder med fastholdelse. Her kan kredsundersøgelsen forhåbenligt give os et dybere indblik. Hertil blev der også rejst en opmærksomhed på, at der skal snakkes mere kredsudvikling ude i kredsene.
- Der var en interesse for at undersøge, hvem vi ikke får med. Derudover hvor mange nye vi får ind i FDF.
- Der blev rejst en opmærksomhed på, hvordan vi kan appellere til børn, som ikke kræver mange ressourcer.
- Det blev noteret, at vi skal være opmærksomme på, hvordan vi kan omforme strategien til at give mening i det daglige FDF. Her også hvordan vi strukturelt kommer tættere på kredsene fx ved at gøre netværkslederen mere central også i dette arbejde eller tidligere/ældre FDFere.
- Spørgsmål til, hvorfor vi både har landsdele og netværk. De flere lag kan gøre det svært ift. implementering, rekruttering og andet. Måske der er en åbning nu til at se på, om det er den ideelle struktur.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
--	------	---------	--------	---------

Kommentarer til input til kommunikation omkring medlemstal:

- Det er vigtigt med kommunikation. Vi må gerne vise, at vi tager strategien og medlemstallet alvorligt og seriøst.
- Det blev besluttet, at medlemstallet ikke bør flages på fdf.dk, hellere gennem fx en intern mail til ledere og kredsledere. Vi skal være specifikke i vores kommunikation.
- Der blev rejst en opmærksomhed på, at vi skal være klar til at svare på og håndtere kritiske kommentarer.
- Der blev stillet forslag til, at det bliver en nyhed, som er en status på strategien og vigtigheden i, hvorfor vi har strategien. Der kunne være en artikel i FDF LEDEREN. Det blev noteret, at vi skal huske at fejre kredse, der er gået frem. Det kan også være konkrete børnehold. Det kommer tæt på lederen og bliver mere forståeligt.

Beslutning:

A: HB tog medlemstallet til efterretning

B: Godkendte at listen med kredsens medlemstal offentliggøres på FDF.dk iht. indstillingen

C: Havde ovenstående drøftelse af de fremlagte mulige indsatser, der kan igangsættes nu

D: Havde ovenstående drøftelse af mulige indsatser der f.eks. skal godkendes af landsmødet

E: Drøftede og kom med ovenstående input til kommunikationen omkring medlemstallet.

2.05	Kvartalsopfølgning Q4	O	15	SB	x
HB modtager foreløbig budgetopfølgning for hele 2023. Der kommer i ugen op til HB-mødet en opdateret likviditetsprognose.					

SB indledte punktet og lavede nedslag i kvartalsopfølgningen.

Kommentarer:

- Der var spørgsmål til salg af grunde, og hvordan det påvirker likviditetsprognosen.
- Likviditetsprognosen vil blive opdateret til HB-mødet i maj.

Beslutning: HB tog orienteringen til efterretning

2.06	HBs forretningsorden	B	10	SB	x
HB modtager udkast til ny forretningsorden og koncept for referatform.					

DF indledte punktet.

Kommentarer:

- Der ønskes en ensformet model for indledningen.
- Forkortelser skal være beskrevet tydeligt.
- Indstillingen skal være tydelig, hvilket den kan være i beslutningen.

Beslutning: HB godkendte forretningsordenen iht. indstillingen

2.07	Retningslinjer for økonomi	B	10	SB	x
HB modtager opdaterede retningslinjer for økonomi til behandling.					

SB præsenterede kort de opdaterede retningslinjer, og hvilke ændringer der er foretaget.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
--	------	---------	--------	---------

lab.

Beslutning: HB godkendte de opdaterede retningslinjer for økonomi iht. indstillingen

2.08	Samarbejdsaftale med FDF Middelfart og FDF Vejlbys-Strib om Middelfart Genbrug	B	5	JHK	x
-------------	---	---	---	-----	---

HB skal godkende og underskrive den endelige samarbejdsaftale med FDF Middelfart og FDF Vejlbys-Strib om Middelfart Genbrug

JHK præsenterede punktet og processen frem til i dag.

Kommentarer:

- Der blev rejst en opmærksomhed på, om FDF Middelfart og FDF Vejlbys-Strib allerede er blevet godkendt til sammenlægning. Der blev svaret, at det er de.

Beslutning: HB godkendte og underskrev samarbejdsaftalen iht. indstillingen

2.09	Ansøgninger til HCT-fonden og fremtiden for fonden	B	10	SB	x
-------------	---	---	----	----	---

HB drøfter proces for lukning af fonden og forhåndsgodkendelse af ansøgninger.

SB præsenterede punktet.

Kommentarer:

- Det blev noteret, at det er ikke tiden til, at FDF selv skal dække de sidste ansøgninger grundet den nuværende økonomiske situation.
- Der blev rejst en opmærksomhed på, at kredsene skal informeres om, at fonden lukker. Dette blev nævnt på sidste landsmøde.
- Der er opbakning til, at hvis der ikke er penge nok til de 10 % til alle ansøgere, bliver de resterende penge ligeligt fordelt hos ansøgerne.
- Der var opmærksomhed på at kommunikere til de elever, som skal på Silkeborg Højskole til efteråret og har planer om at søge fonden.

Beslutning: HB godkendte at sælge alle HCT- fondens obligationer og forhåndsgodkendte alle ansøgninger med forbehold for tilstrækkelige uddelingsmidler.

2.10	HB på folkemødet	D	15	SB/JHK	x
-------------	-------------------------	---	----	--------	---

HB beslutter hvem der ønsker at deltage på Folkemødet og modtager orientering om delegationen.

SB præsenterede punktet.

Kommentarer:

- Ros til inddelingen af de to spor.
- Opmærksomhed på brugen af ressourcer til et arrangement på Ungdommens Scene.
- Spørgsmål til hvilke temaer, der kunne debatteres på Ungdommens Scene, da de ikke var præsenteret i bilaget. Det vil omhandle leg eller tro.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
--	------	---------	--------	---------

HB deltagelse:

- MBH og LAJ deltager
- SL deltager som ungdomsdelegat, men kan også bruges som FDFer

Beslutning: HB modtog orienteringen og besluttede at Lise Aslak Jensen og Martin Bo Hermansen samt Sofie Larsen deltager på Folkemødet.

2.11	Internationalt projekt efter Globus	B	20	JHK	x
-------------	--	---	----	-----	---

HB skal på arbejdsgruppens indstilling godkende valg af samarbejdspartner til det kommende internationale projekt.

JHK præsenterede punktet, suppleret af RBO.

Arbejdsgruppen har haft møde med to relevante partnere, hvor begge kom med et spændende pitch med relevans for FDF. Arbejdsgruppen indstiller den ene partner til samarbejdspartner.

Beslutning: HB godkendte arbejdsgruppens indstilling om valg af partner og derved projektland og projektematik

2.12	Interne og eksterne kommunikationsretningslinjer	D	20	ABV	X
-------------	---	---	----	-----	---

HB behandler de interne retningslinjer, og godkender det samlede sæt retningslinjer, der erstatter de nuværende.

DF indledte punktet med pointer fra FU-møde, hvor begrebet 'færdigheder' endnu engang havde været drøftet.

ABV præsenterede herefter kort forslaget til retningslinjer, herunder et par forslag til sproglige præciseringer i delbudskaberne.

Forslag til præciseringer i delbudskaber listes her, præcisering markeret med fed:

- Jeres indsats gør, at børn og unge får fællesskab, oplevelser, udvikling **og færdigheder** ud af at gå til FDF.
- Børn og forældres opfattelse af FDF som en relevant fritidsaktivitet er betinget af meningsfulde aktiviteter med synlig udvikling **og tilegnelse af færdigheder**.

Kommentarer:

- Det blev stillet spørgsmål til, om begrebet 'færdigheder' skal fylde og hvor meget. Er færdigheder ikke mere sekundært til oplevelser og gode relationer. Det blev ligeledes noteret, at det ikke skal være færdigheder for færdighedernes skyld. Der er en god balance med begrebet 'færdigheder' som det ser ud nu, men der er et ønske om, at det ikke bliver mere.
- Der blev rejst en opmærksomhed på, at vi skal fokusere på, at forbundets interne kommunikationsretningslinjer også kan hjælpe kredsene med deres egen kommunikation. De skal gøres praktiske, når de formidles til kredsene.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
- Der blev rejst en opmærksomhed på, at vi både bruger ordet 'læring' og 'færdigheder', begreberne bør strømlines. Ordet læring skiftes derfor ud med færdigheder.				
- Kommunikationsretningslinjerne skal gøres praktiske, når de formidles til kredsene.				
- Der var et ønske om at komme væk fra, at vi i FDF ikke må snakke om færdigheder.				

Beslutning: HB godkendte retningslinjerne med ovenstående tilretninger.

2.13	Sammenlægningsprocedurer 3. behandling	B	20	ABV	X
	HB skal behandle sammenlægningskriterierne, og får vejledningen til orientering				

ABV præsenterede kort oplægget.

Kommentarer:

- Ros til procedurerne, brugen af DUFs definitioner af lokalforeninger og måling på sogne.
- Det noteres, om kredsen kan anmode om sammenlægning, før de nødvendigvis opfylder kriterierne. Det bliver præciseret, så det tydeliggøres, at en kreds kan henvende sig forud for en formel anmodning.
- Kriterierne skal korrekturlæses.
- Der blev stillet spørgsmål til antallet af kriterier i punkt 5, der skal være opfyldt. Hertil kom et ønske om minimum 4 ud af 5, fremfor de foreslåede 3 ud af 5. konklusionen blev at 4 ud af de 5 kriterier i punkt 5 skal være opfyldt. Dette korrigeres.
- Det blev fremhævet, at valget af navne til den sammenlagte kreds skal vælges med omhu, for at tilgodese fremtidige nye kredse i området på tværs af nærliggende sogne.
- Der blev stillet spørgsmål til muligheden for et negativt driftsresultat i kriterie 4, da mange kredse har et negativt driftsresultat i år med høj aktivitet.
- HB drøftede, om der skal være en mulighed for at få dispensation for kriterierne. Det skal der ikke være mulighed for.
- Kommentar om, at procedurerne ikke udelukkende er et spørgsmål om ressourcer ved forbundet, men også et ønske fra kredsene for at gøre processen god og gennemsigtig for alle parter.

Beslutning: HB godkendte kriterierne for kredssammenlægning med ovenstående ændringer og kommentarer

2.14	2023-status på opgaver og fokus og forberedelse til snakke om udviklingsmål 2025-2026	O	30	LG	x
	HB modtager samlet status på opgaver og fokus i landsforbundet pr. d.d. og forud for højskoledagen og søndagens snakke om udviklingsmål 25-26 modtager HB et kort oplæg om strategien, de hidtidige udviklingsmål og øvrige indsatser og nedslag fra den forgan				

JHK præsenterede punktet. Fokus på opgaverne i 2023 og status herpå.

Kommentarer:

- Spørgsmål til musikarbejdsgruppens ønske om en musikstafet på væbnermesterskabet, som er strandet. Sagen er ikke undersøgt nærmere.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
- Der blev gjort opmærksom på, at der også er brugt ressourcer på samarbejdet med Spejderne og samrådet ved DUF. Opmærksomhed på hvilken retning Spejderne er ved at gå.				

JHK præsenterede nedslag, hvortil HB kom med egne læringspointer.

Beslutning: HB tog orienteringen til efterretning og bragte egne indtryk og pointer på banen ift. de forskellige nedslag og indsatser

2.15	Temadebat om Budget for landsforbundet 25-26	D	20	JHK	x
	HB har en indledende temadebat om de overordnede linjer i landsforbundets økonomi forud for konkrete budgetopstillinger.				

DF indledte og JHK præsenterede kort oplægget.

HB havde en fælles samtale om de ting, de gerne vil prioritere i budget 25-26. Her blev der blandt andet lagt vægt på et øget fokus omkring fundraising. HB drøftede herudover økonomi på kurser, udvalgsøkonomi og kontingent.

Beslutning: HB drøftede ovenstående ønsker til budgetmæssige prioriteringer for perioden 2025 – 2026.

2.16	Fællesmøde med landsdelsledelserne	D	60	ABV	
	Landsdelsledelserne og HB skal drøfte potentielle ideer til udviklingsmålene 2025-2026.				

ABV indledte punktet og præsenterede processen for drøftelsen.

I grupper blev der drøftet følgende spørgsmål: Hvad er vores næste fælles delmålsætning for, at vi sammen bliver flere.

Grupperne var inddelt med to landsdelsledelser og mindst én fra HB og en ansat i hver gruppe.

I den fælles opsamling blev følgende temaer nævnt:

Landsdel 1+8:

1. Fastholde seniorer: seniorer er fremtiden, de er potentielle nye ledere. Vi skal give værktøjer til kredsen og landsdelen. Redskaber til at få dem tilbage efter efterskole. Der er en stor ressource i seniorerne, som vi skal øve os i at bruge.
2. Lederuddannelse for +25. Indholdet skal gøres synligt og virkelighedsnært.

Benspænd:

1. Der skal gives ansvar, men ikke for meget ansvar – så det ikke skræmmer seniorerne væk. Der er også et fokus på generationsskiftet, som kredsen skal hjælpes gennem, så vi hverken taber de unge eller gamle.

Landsdel 2+5:

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<ol style="list-style-type: none"> 1. Understøttelse af eksisterende kredse. Et samarbejde mellem landsdelsledelserne og ansatte kan være med til at se tegnene ved de eksisterende kredse, der ikke viser sig synlige. 2. Ekstern synlighed både lokalt og nationalt. Det politiske spor i FDF er ikke synligt nok til, at vi kan være en medspiller i det politiske rum fx med foretræde i kommunen. Det skal anerkendes, at vi skal være meget mere ude i det politiske og have større ekstern synlighed. Det er med til at skabe indflydelse og vækst økonomisk. 3. Den Grundlæggende Lederuddannelse. Understøttelse af nye kredsledere og engagerede voksne og deres kommunikation. Fokus på, at vi kan hjælpe hinanden til at lære. 				
-				
Benspænd:				
<ol style="list-style-type: none"> 1. Hvis eksisterende kredse ikke vil have kontakt, så er det svært at fange dem igen og få dem med ind igen. 				
Udviklingsmålene skal være forståelige for den almene, de skal være i øjenhøjde med den frivillige uanset baggrund.				
Landsdel 3+6:				
<ol style="list-style-type: none"> 1. Fokus på kredsens formål og klassernes sammenhæng. Det skal skabe en samhørighed mellem klasserne. Når man rykker op, er der stadig noget der gør det genkendeligt og tilknytter en til kredsen som helhed. Det skal være med til at fastholde børnene længere. 2. Kredsens værdikæde 3. Fortsætte udviklingsmålet om engagerede voksne. Hertil kigge mere på fastholdelse af ledere. 4. Måske noget med bæredygtighed 				
Benspænd:				
<ol style="list-style-type: none"> 1. Man skal give redskaber og skabe processer konkret til kredsene, så det løber ned gennem alle led i kredsen. Det skal gøres nærværende for kredsen. Hvordan kan det implementeres konkret i den enkelte kreds' virkelighed. 2. Nogle kredse fokuserer ikke så meget på medlemstal og analyserer dem ikke, men dem der gør dette, har også god succes med, hvordan de bruger dem til at udvikle kredsen. 				
Landsdel 4+7:				
<ol style="list-style-type: none"> 1. Eksisterende kredse skal tænke FDF på nye måder. Vi skal vende det hele på hovedet og gøre noget radikalt anderledes. 2. Synlighed om FDF. Koble FDF sammen med aktuelle emner i samfundsdebatten fx reduktion af CO² eller i lokalområdet: flere skal få øje på os. Det kan hjælpe med at fortælle, hvad FDF er og hvad vi laver. 3. Styrke relationerne. Hvis relationerne i kredsen er stærke, inviterer det flere ind. Kernen her er ordet relation. 4. Musik. Musik kan skabe noget nyt. 				

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
--	------	---------	--------	---------

Benspænd:

1. Vi skal fokusere på eksisterende kredse. De eksisterende kredse føler sig overset, når der er meget fokus på nye kredse. Det er vigtigt, at vi får kredsene med. Vi skal passe på med at tabe nogle på vejen (især hvis vi gør noget radikalt nyt og anderledes).

Beslutning: HB og Landsdelslederne drøftede potentielle idéer til udviklingsmålene 2025-2026 som HB tog til efterretning i det videre arbejde.

2.18	Udviklingsmål 25-26	D	70	JHK	x
-------------	----------------------------	---	----	-----	---

HB tager de første spæde skridt imod udformningen af udviklingsmål for 2025-2026 og nedsætter herunder to arbejdsgrupper, der arbejder frem mod HB-mødet i maj.

JHK indledte punktet.

I tre grupper drøftede HB konkrete idéer og mulige temaer for udviklingsmålene. Herefter blev der samlet op i plenum.

Arbejdsgrupper frem mod HB-mødet i maj: Det blev besluttet, at der skal nedsættes én arbejdsgruppe. Arbejdsgruppen består fra HB af AKB, DF, LTS og MBH

Beslutning: A: HB brainstormede på ovenstående mulige temaer for udviklingsmål 2025 – 2026 og B: nedsatte én arbejdsgruppe, bestående af AKB, DF, LTS og MBH, der skal arbejde med at konkretisere temaerne frem mod HB-mødet i maj.

3.0	Faste punkter				
3.1	Referat fra seneste FU-møde	O	5	SB	x

Referat fra møde i forretningsudvalget den 6. marts 2024 er vedlagt som bilag.

Kommentarer:

- Kursusdeltagelse: Dejligt, at der er så mange, der deltager på påskens kurser.

3.2	Opsamling på dette HB-møde	D	15	DF	
------------	-----------------------------------	---	----	----	--

Opsamling og afrunding på dette HB-møde. Mulighed for at alle afslutter mødet på en god måde. Mulighed for at byde ind med forhold og obspunkter omkring mødet. Punktet behandles indledningsvis uden ansatte.

Kommentarer til Højskoledagen:

- Der bliver sendt en evaluering ud i den kommende uge.
- Det blev noteret, at HB skulle have koordineret, hvem der deltog i workshopene, så der var HB-repræsentanter ved alle workshops. Der manglede repræsentanter ved Bæredygtighed og klima i FDF.
- Der blev orienteret om, at der var 15 deltagere, som ikke har tilknytning til Landsdelsledelser eller Arena. Det blev taget positivt imod.
- Ros til arrangementet: Det har været godt. Mange deltagere har været glade for, at der har været meget tid til refleksion. Positivt, at der også er plads til, at vi kunne rose os selv (henviser til programpunktet "Højskole og FDF - en gave til den danske ungdom og en stemme ind i samfundet?"), det er med til at skabe et fælles sprog.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<ul style="list-style-type: none"> - Det blev noteret, at det styrker sammenholdet, at Arena, HB, LDL og ansatte har været samlet. Hertil også, at det var en god prioritering at fokusere på at kunne lave fire forskellige programmer fremfor, hvor mange der deltager. - Der var et ønske om mere bevægelse fx "walk and talk". <p>Øvrige kommentarer:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Drøftelsen med landsdelsledelserne var rigtig fin. Positivt at være i gruppe med landsdelsledelser, man ikke normalt har kontakt med. Det var også givende at have ansatte med i drøftelsen til vidensdeling. 				

3.3	Næste møde	B	5	JHK
	Opsamling på dette HB-møde med nedslag på emner i bilag og årshjulet med henblik på næste HB-møde.			
	<ul style="list-style-type: none"> - Næste møde er på Rysensteen d. 3.-4. maj - Forud for mødet bør man overveje, om man genopstiller til HB, såfremt man er på valg - Der kommer en status på udviklingsmål - Kredsstart: der gives en evaluering med sagsark og en mundtlig projektstatus - SL har meldt afbud 			

3.4	Eventuelt	O	5	
	<ul style="list-style-type: none"> - Der blev rejst en opmærksomhed på rollen som suppleanter i HB. Hertil om der er anledning til at give dem klar besked om, hvad det betyder at være suppleant. 			